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TEE COMMISSION COUTINUES CI0 Tl 15Bth MARCH, 1977.

AUBREY DUNDUZELE VORQOENA:  oworn states:

MR BIZ05: You gave evidence before liis Lordship, but before

I ask you any questions aboul the evidence that you have
already given, I want to ask you some guestlions about your
detention., %Yere you detained at the Neorwood Folice Station?
-—— llo, I was detained at Jehn Vorster Sgquare.

Were you ever taken - were you never at llorwood? —-- Io,
I have always been at John Vorster Square,

And were you at John Vorster Saguazre on the £6th (10)
November, 19767 Were you there? —- On the 26th?

On the 26th lovenber, 1976. -- Yes, I was there.

fnd were you broucht into the same room with a Mr kenneth
Rashidi and lr Tandisizwe azibuko? -- Yes.

And were you 21l in a room on the £nd floor of John
Vorster Square? -- Yes.

The three of you, And was the person in charge -~ T may
not have the correct cpelling, but phonetically, Arbie, a
person who was in charge there, a Captain Arbie. -- Yes,

And with him woas there a Lieutenant Van Niekerk and (20)
a Sergeant Frins? -- Yes, quite true,.

Would it be correct thant the purpose of this meeting was
that you, Mr Rashidi and lir flazibuko should reconcile the
different versions that you had given the police about certain
events? -- TYes,

And the matter that you had to reconcile yourself about
was as to whether or not there had been a meeting or rather,
what had happened at the mecting whieh some of you had had with
Mrs Mandela in March, 1996, -- Yes.

Is it correct that Hr Rashidi was denying that the (350)
issue of Afrikaans hnd been discussed with lNMrs Mandela? -- Yes,

e /e e
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he denied it.

And was he saying that the only discussion that there
had been at this meeting was whathﬂﬁldthe attitude of Mr
Mandela be if he was offered to be released but voluntarily
confine himself to the Transkei? —-- Yes, that is correct.

tnd as soon as this ..(inaudible) .. took place, wvas
Mazibuko asked to relate the proceedings of the March meeting?
—-— He was asked to relate the proceedings.

Yes, of what happened at the March meeting. —=- To whom?

To Captain Arbie, if I am pronouncing it correctly. (10)

CHAIBMAN: Abrie, is it?

MR BIZ0S: It was given to me as A-r-b-i-e.

CHAIRMAN: fibrie.

MR BIZ0S: Yes, was he asked to relate this to Captain Abrie?

-- Yes,

find did MHazibuko say that the question of Ilir lMandela's
release was discussed and did FMr Mzazibuko add that Mrs Mandela
had been invited by you to become the president of the BPC?

-- Yes,

And did Mr Mazibuko add that there was then a (20)
challenge by lMrs Mandela as to what - I beg your pardon, I am
corrected - was it you who asked - was it you who were said
to have asked Mrs llandela to become president or someone else?
-— No, it was not me.

Who was it? -- It was Tom.

Tom, the surname please. —- HMantata.

Yes, I was corrected about that. And then also that
a challenge was issued as to what BI'C was doing about Afrikaans.
This is what HMr Mazibuko said. —- Tes.

Did Mr Rashidi tell Captain /brie that Mazibuko was (30)
wrong? -- Yes, he said so.

1:': J"D n[: ,-"ll' " W
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“rong in relation to there beins any discussion other
than Vr lMandela's release, Did Hr Rashidi say that there was
only a discussion about lir [Mandela's release? -- Yes, he
sald so.

And did Captain iAbrie then say to Mazituko: Fou sce
that he (that is Raghidi) says that you, Mazibuko, are telling
a lie. Do you recall that happening? -- Yes, I recall that,

Did Mazibuko then say: maybe Henny (that is Kenneth
Rashidi) has forgotten? —-- Yes, he szid so.

And did Captain ibrie say to lMaszibuko that he nmust (10)
not try to be clever and he then asked him if he was afraid of
Rashidi, == I do not remember that part.

You do not remember that.

CHATRMAN ; Isn't that rather illogical?

MR BIZOS: Yes, well, I mzy have transposed the c¢'s and the

c¢'s, M'Lord, these instructions are handwritten and it may be
that there is - but anyway, some sugpestion was made that the
one was calling the other a liar. You say you do not know,
CHATRMAN Yell, Abrie said one is reanlly saying you are a
liar. (20)

MR BIZ0S: Yes, to the one or the other, but if you cannot

remember it, -- No.

You were then called upon to recite - were you then called
upon to give your version? -- Yes,

What was your version? —-- My version was that Tom, Kenny,
myself and Mazibuke went to Hrs landela's place, The purpoese
was to consult her views with regard to the press statement
that BPC wanted to publish regarding the release of Mr Handela
from the island. That was the purpose ol our goinpg there,

Now when we got there, Kenny explained the purpose of the (30)
meeting, that it was just to consult her because BiC wanted

to/...
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to publish a statement snd it wanted - it did not want to
ignore her views on that and she said that she was opposed
to the appeal being made by 2 homeland leader, because [r
Mandela was standing for national leadership and not for
governnent created platform leadership and we all agreed in
toto and BPC was then pgoing to issue that statement in that
train of thinking and she gsaid that she was also going to
issue a personal statement to the press and then as we went
out, he raised this issue, Tom said that it was considered
that it would be fine if she comes and joins BPC and (10)
possibly be made president of BPC to give it adult membership
and because of her courage and influence in the community
and then went on to say that as we went out, then she said
that this here was the issue of Afrikaans, the children being
dissatisfied and nothing was done about it and .. (intervenes)

You really agreed with Hazibuko. —-- Yes.

You agreed with lazibuko but you excused yourselfl by
saying that it was really on the way out. Do you remember
that? —- Ja.

And you recall that Rashidi denied that anything (20)
happened. -- Yes, I recall that he denied. Ile said that he
did not hear that part of it as we were going out.

Now I know that you are in a very diificult position now,
but I am going to sugpest to you that the only reason that
you went there has been described by you and that nothing else
was discussed except the question of whether Mr lNandela would
accept a conditional release or not. -- That is the purpose
of the meeting, ryes.

And it was the only discussion. —— It was the only
discussion. This other one .. (intervencs) (50)

It was the only diccuvssion. —— This ether one evolved

out,/...
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out as we marched out, moved out o! the house.

I am going to sugpgest to you that it did not happen even
whilst you marched out. —- It did.

You say that the question of the presidency of BIFC was
discussed? -- Yes,

Between whom and whom? -- Tom raised it.

Jell, what did he say? -- Well, he said that we wanted to

swell our ranks in BPC and have adult membership.

In whose presence did he say it? -- ¥Well, he said it in
the presence of the four of us. (10)
Including Rashidi? -- Yes.

Well, did you try and argue with Rashidi at John Vorster
Square? =- 1 did point that out to him, but he said that he
did not hear that part of it and I éid not contest it because
it was as we were going out ; he might not have heard that
part of it because it was not the purpose of going there. The
purpose of going there was just to consult her on the press
statement that BPC wanted to issu=s., This was just a side issue.

Well, I am going to sugcest to you that it was noi
discussed even as a side issue, but now how did you come (20)
to make reference to this in vour statement? —- Vell, I was
asked by the police whether this matter was not discussed.

What matter was discussed? -- The ffrikaans issue,

When were you asked by the police for the first time
whether the Afrikaans issue was discussed? —- I was asked by
the police when I was writing my statement, when they were
interrogating me,

When did the idea that there moy have been a discussion
with Mrs Mandela in liarch, when did th at - when was that
raised with you for the first time? -- It was raised (30)
when I was being interropated.

How/esa
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How lonp after the commencenznt of your interrogation?
—= I cannot remenber clearly, but it was almost at the beginning
of the interropgation.

When were you detained? -=—- I was detained on the l4th
August.

And when was this mentioned by you for the first Cime?
—= It was mentioned by me for the first time I think it was

6 weeks thereafter,

6 weeks thereafter? —- Yes,
So you must have mentioned this for the first time (10)
towards the end of Septenber. —- Yes.

=

ks a result of direct questions being put to you in
relation to it? —- Quite so.

Who put the direct questions to you? -- The direct
questions were put by the various sergeants who were taking
rounds in their shifts in interrogating me.

Taking rounds in shifts? -- Ho, taking shifts, The one
O 3

t & in the norning and then in the afternoon

=fs

used to start a
another one again.

Afternoon until? -- Until midnight and then midnight (20)
till the morning, round the clock.

Round the clock? -- Yes,

And for how long had you been under interrogation around
the clock in this way when you said thot there was discussion
about Afrikaans by Hrs lMNandela in March? -- After a very long
time.

CHAIRMAN: I am sorry, I could not hear your answer. —- For a

very long time.

MR BIZ0S: Tor how long had you been interrogated before you

said that Mrs Mandela discussed the ffriknans issue with (Z0)
you in March? —— T was interrogated for £ weeks, but I stayed,

after,/ ...
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after my detention I stayed in the cell for 4 weeks without
being interrogated and then I was Laken out after 4 weeks
and interrogated for 2 weeks.

You were interrogated for 2 weeks. -- Yes.

Did your interrogators show & particular interest in
Mrs Mandela? -- Yes, they did. The interrogation was actually
centred around her.

Did you come to the conclusion at any stage during this
interrogation that the more you implicated lMrs Mandela, the
easier life would be for you? -- Yes, T did come to that (10)
conclusion.

Well, with that background I think we had better take
some of the evidence that you have given relating to lirs
Mandela. Vere any supgnestions made to you in relation to the
activities of lMrs lMandela with which you disagreed? —- I am
sorry, 1 did not hear the question.

Yere any suggestions macde to you in relation to the
activities of lMrs lMandelaza with which you did not agree? —-
Vere there any sugpgestions that were made to me in relation
to the views of lrs Mandela? In relation to? (£0)

To Mrs Mandela which you did not agree with. -- Yes.

Were your answvers accepted if you disapgreed with the
sugrestions that were made to you in relation to Mrs Mandela?
—— No, they were not accepted.

How was the non-acceptance communicated to you? -- Well,
it was communicated in a very harsh fashion,

How? == Well, initially when the interrogation started,
it was Jjust verbal interrogation as it is and the statements
that were presented were rejected,

The statements that rou presented were rejected? (30)
-- Te&5, several of them were rejected.

Severnl/. ..
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Several statements were rejected? -- Yes, I made about 5,

Yes, I do not want to know about your general activities,
I am really interested in Dr lMotlana and Hrs Mandela, How was
vour failure to implicate IMrs Mandela on matters that you did
not agree with, how was your denial rejected? -- It.was
rejected by physical torture,

When did this happen? —- This happened on the lionday
prior to the Transkei independence, the 25th October from the
Monday after the Friday.

Whilst this was teing done to you, were you being (10)
asked to implicate lMrs lMandela? —-- Yes,

CHAIRIIAN: You were asked to implicate her? -- Yes,

Were you told to implicate her? —- Yes, I was told that I
associated with her and I should know what she was doing and
50 on,

MR BIZ0S: You were assoclated with her and was it suggested to

you what you might know that she was doing? -- Yes, well, they
said that the things bthat T had said about her are things that
make her very innocent and yet they know she is a very out-
spoken person and she is opposed to the present regime and (20)
that they do not quite believe that what I said there is what
she could have done or said.

Did they think that you had much more informntion in
relation to lMrs llandela than you had told them? -- Yes, they
gave the impression that they thought T was withholding much
information,

And you say that you have made 9% statements. On this
question on whether 'frikaans was discussed on the IHarch
meeting, was this in the 1st, 2nd, %rd, 4th or 5th edition of
your statement? —- I cannot remember properly the sequence (30)

but it should be in the “rd.

I!]fli- -
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In the »rd? -- Yes.

Did your interrorators have any view as to the reasons
why the disturbances of the 16th June started? —-- VWell, they
said in the interrogation that they do not believe that students
alone could have done that; somebody else should have given
them the idea to start certain things.

Did they have any ideas who these other people may have
been? —- They did not have any ideas, except that they said
that people in the Ilack Consciousness lovemsnt and lirs
lMandela should have played a very prominent role, (10)

llere you asked to provide evidence to that effect? —-- Yes,
I was asked to provide evidence,

Vere you able to provide any evidence to that effect? —--
I was not able to provide it in most cases,

And you say that you were told that what you had told
them about lirs lMandela, made her sound like an innocent person?
-- Yes.

CHATRNAU: Did vou tell them - éid you ever deny like Rashidi

did, that she had spoken to you on this meeting of March
about the Afrikaans issuc in the schools? —- Ho, that I (20)
did not deny,.

You never denied that? —-- To.

MR BIZ03: How did it come out in wvour 5rd statement? -- It

came¢ oul when T saw {hat the spotlight was falling on her and
they asked whether she did nolt in any way, either in a formal
meeting or Jjust casually, just gspoke about A frikanans as an
issue that confirmed .. (intervenes)

You say the gpotlight was falling on her. VWho was
operating the spotlipht? —= Well, the various sergeants who
had taken shifts in interropating nme, (50)

And for how long had you been - well, you told us that

you,/ ...
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vou had been in solitary conf{inement for a month and for how
long had you been interropgated by the time you made your srd
statement and mentioned that Iirs llandela had mentioned Afrikaans
in passing in HMarch? -~ It was initially they Jjust gave me the
book to write the statement and I wrote everybthing that I Knew
and then I gave it to them. Then it was rejected., They said
that it was unacceptable. Then it was repeated until this
direct questioning now as to what didn't she mention this at
all or didn't we in BIC and 5AS0 ever pet concerned about the
question of ‘frikaans. (10)

Mo, what I want tTo ask you is this: when did they start
focussing on lirs lMandela, your interrogators? -- They started
focussing on her, as I say, during I think it was the 3rd
statement, after the others were rejected, the *rd or 4th,

Before your Zrd statement was made, what pressure, if any,
had been placed on you? —- Ilo direct pressure, except that
I used to write the statement, starting from 8 o'clock in the
morning until 2 o'clock at night and just go to sleep for €
hours and then in the morning taken again,

When was the spotlight placed on Mrs Mandela for the (20)
first time? You know, when were you told: well, look, we
want to know about Ilrs llandela and you must have some evidence
of her complicity in some way or another in this? -- It was
during the - when I was deing the 3rd or #th statement.

CHAIRMAIN: Did you understand that question correctly? You

were asked when were you btold for the first time that they
wanted evidence of Hrs landela's part in the riots. -- It was
- I cannot remember particularly the .. (intervenecs)
Do you wnderstand the question? —— I cannot remember the
time specifically. (%0)
Did they say to you that you must pive the evidence or

Adid/. ..
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did they ask you whether you had the evidenece? —— They asked

me whether this was not discussed at all, didn't she mention
this at all in our cirecles., They were asking in a way that was
suggestive of surprise that it is impossible that she would

not have asked this, she would not have mentioned this and the
organisation as well,

MR BIZ0S: Ilow, who said that you would have been surprised

if Frs Handela had not said this? —- It was one serpeant now
I cannot remember his name, but I know hin.

And at what stape did he say this? -- He said this (10)
at a later stage.

Which stage? -- Yhen I had now started now writing this
particular reference to Mrs Mandela and knowing what they
wanted,

So there nmust have been at one stage when you were writing
and you made no reference to this and somebody said they would
have bteen surprised that lirs landela would have had a meeting
with BPC and she would not have mentioned the question of
ffrikaans. -- Yes,

Right. (20)
THE COMISSION ADGOQURIS FPOR LUNCH. THE COMMISSION RESUNES.

AUBREY DURDUBELE MOKOQELUA: still under oath:

MR BIZ05: M'Lord, I believe that il we could possibly sit a

little later, I may finish because on consideration I do not
want to call all the witnesses and T do not think that ny
cross—-exanination of the witness of having placed before Your
Lordship of what is likely to be as long. If we could possibly
"= if T could finish the witness, could finish ny cross-
examination and bte piven an opportunity to consider and then
inform Your Lordship of whether or not it is intended to (=0)
lead any evidence, then there is no reason, depending on

vhen/. . .
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when the Commission intends conpleting its work, why a date
should not be fixed if needs be,

CHAIRMAN: As I say, the role is very tipght at this stage.

MR BIZ05: Yes, but I am concerned about the cross-examination

of the witnesses. They appear to be in detention and I do
not know = it must be no secret to Your Lordship that Rashidi
has been released and in fact what I put was on .. (intervenes)

CHATRMAN: That was one of the reasons why I asked you whether

you intended calling him.

MR BIZ0S: Vell, I do not - I will .. (intervenes) (10)

CHAIRMAN: Yes, you will arrange that eventually if you should

decide., I do not know, you spoke at some stage of possibly
addressing the Conmmission.

R BIZ0S: The Commission on the evidence, That could also

wait,

CHAIRMAN: It is very difficult if I do not know at a very

early stapge what you are going to do, but however, that matter
can be arranged, The responsibility with repgard to this
witness's evidence right at the outset that I may ask certain
witnesses in which case you will bte informed when they are (20)
appearing so that we will not - so that that could be dealt
with easily. There arec a few questions in that regard then
that I wish to ask this witness at this stage. When you were
taken with Mazibuko and Rashidi, who were the police officers
who were present? —- Captain /brie, then there was another
gentleman, I think it was Lieutenant Van Niekerk, I am not sure.

Lieutenant Van Niekerk and? -- I cannot remember, Then
there was another one lying on the bed.

There was another one but you do not know his name, I want
to narrow the issuss in that particular regard. The (30)
only question which you discusced there was the evidence of

wvhat /...
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what happened on that afternoon in PHarch when you went to see
Mrs Mandecla. Is that correct? -- Yes,

ind at that meeting Raschidi said that she had not referred
to the language issue at school., -- Guite so.

Mazibuko said she did refer to it? -- Yes,

And you said that then at a particular stapge Liecutenant
Abrie said something. He said to lMazibuko that virtually
Rashidi was calling him a liar. Is that correct? —— I said I
did not hear that part, I cannot remember that part.

Can't you remember that? -- lo, (10)

Because you sece that was the question that was put to you.
-- Yes,

Can't you remember that anybedy was called a liar or
stated that he would probably - the indication was that he ...
-- I remember that there was disagreement., FKenny said that
he did not hear that part.

How you sec I think I mentioned the improbability to
Counsel. 4Zre you quite sure of what the different people,
what two of them 52147 Because 1f the effort was to collect
evidence against MNrs liandela, one would ordinarily have (20)
expected them to call the man a liar who had said that she
said that she (lMrs lMandela) had said nothing. That would be
the ordinary case. -- Yes.

For that reason that I asked you to think back of what
was said. -- Yes. The question was did Captain Abrie say
Rashidi is telling a lie?

No, no, the other way around. That is the point. -- But
that he said who was telling a lie?

That he said to liazibuko that Rashidi was saying that he
(Mazibuke) is a liar. —- No, T cannot remember that part. (350)

I want you to think very clearly about this. T have

not,/...
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not read Mazibuko's evidence so far, It is correct that
Rashidi has becn relecaged. -- 1 do not know.

Yell I can give you that information, it is common
knowledge now. =- Thanks for the information.

llow, the point is this, again, are you guite sure of
your evidence? Because if the effort was to implicate Hrs
Mandela and to influence you into - the three of you into
saying certain things against her and detaining you for that
purpose, then well, obviously you would not know what the
reason is, but you are quite certain that the two people (1l0)
who pave evidence against Irs landela on that point are still
detained? -- As far as I know, yes.

And you are certain that it was Rashidi who said that
she had made no remark about this language issue? -- Yes,

I shall consider whether it is necessary or advisable to
call some of these people, but if I do that, I shall ask the
secretary to get in touch with you and then a particular date

can be arranged.

MR BIZO0S5: You told His Lordship that there were % editions

of your statement. -- Tes. (20)

Would it be possibtle for you at this stage to say what
was in the 1lst edition, Z2nd, 3rd, 4th or 5th edition? —- I
cannot recollect everything, but larcely those editions
comprised my activities, my little history, my activities in
the EBlack organisation.

I notice a tendency on your part to speak at some length
from the record that I have read., Let us try and confine it.
Can you remenber what wags in the lst edition, the £nd
edition or any o! the other editions as you are standing there
now? -- I can remember what was in the lst - in the (50)
2nd edition, that is I was asked then to include specifically

to/e..
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to write about specific people, my acquaintance with them,
where it began,

S0 from the 2nd to the %rd you say you were asked
specific things. —-- Tes.

But it was really after the 2nd that the real interrogation
started? —-- Yes,

In relation to the evidence that you gave this morning,
that you were told that what you had told the police made
Mrs Mandela appear a conpletely inmnocent person. Do you
remenber that? -- Yes,quite so. (10)

Had you told the police the truth and everything that you
had known about lirs Mandela at the stage that they told you
that it appeared to them that she was an innocent person? —-
Yes, I had.

And this must have been by the end of the Znd edition.

-- Yes,

And you did not know at that stage and therefore now, of
any illegality having been conmnitbted by rirs Mandela, -- lHo.

You know of no such illegality. —- Ho.

During the course of your interrogation when you were (20)
asked specifically about Mrs Handela, were they interested to
comnect her with the student leaders? -- Yes,

People like Tsietsi Mashinini, Matopanyane and the others,
did they really ever in your presence have any caucus meetings
with Mrs Mandela? --= lio, they never had any caucus meeting.

Did Mrs Mandela, in your presence, cver suggest to any
student leader that anything unlawful should be done? -- No,
she never sugprested anything.

You say that in the 3%rd, 4th and 5th editions details
were wanted., —- Yes, (30)

Details in relantion to activities between Mrs Mandela

and/e..
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and the student leadcrs? —-- Yes.

And you say that when you did not supply such details or
did not agree with what was sugpested, you were harshly treated?
- Ies,

This 5th edition that you made, is that under oath, was
the oath adm tered to you? —- YTes, it was.

And you describe yoursell as an intellectusl and a man
who has a degree. You know as you are standing there that 1if
you depart in any way from this 5th edition, that you will
get into trouble, don't you? -- Yes. (10)
CHATRMANl: Could ge t into trouble,

MR BI&0S: Vell, could. TYou could get into trouble. —-- Yes,

I know,.

Yes, and you probably think that you are in enough trouble
already. -- Yes.

Having been detained since when? —- ldth August,

fnd have you been in possession of a copy of this
5th edition? Of your statement, the S5th edition, have you
had a copy in your possession? —- You mean kept it with me?

Yes., —— No, I haven't kept it with ne, (20)

Well, have you had it in your possession from time to
time? —- Not from time to time, except when I was busy with
the statement.

Have you studied it? ~- Yes, I have studied it.

Carefully? -- Yes.

And you memorised it? —- lobt memorised it.

You have a pretiy gooed iden of what is in the 5th edition,
-— Ye&s,

CHATRIMAN: Did you have it with you when you were in consul-

tation with I think it was Mr Van Graan? —- Yes, I had it (30)
when I came to the Commission here,

Did/...
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Did you have it with you when you were in consultation
with Mr Van Graan, did you then have the final statement that
you had made? —-- Yes,

tnd your consultation was on that statement? -- Yes, it
WAaE.

Did you read some of your evidence from that statement?
- Yes, I did, I read part of it.

It was from the Dth statement? -- Yes.

You did that in court. -- Yes,

MR BIZ0S: 4And at or about the time that you - before you (10)

had this consultation am after this consultation were Fou
left with a copy of this statement? —-- llo, I was never left
with a copy.

On this guestion of the - in this connection you remember
this meeting at John Vorster Square that Ceptain fbrie was
present, -- Yes.

Your part of the reconcilization was really that Rashidi
probably did not hear it because it was sald in passing as you
were going out? —-- Yes,

But now - and you believed that to be true? -- Yes, (20)
I believed it to be true,

And you still believe it to be true? -- Yes.

But now you now read in your evidence - reading your
evidence, it is not something that can just be said in passing
in relation to the cvents of the March meeting. You know what
I am getting at? The evidence that you have thus far given
is quite a bit of detail, not something that is just - can
just be said in passing. Don't you agree? -- Yes, I apree,

Well, is it possible that by the time you reached the
5th edition, you were influenced by what your interrogators (30)
had told you that PMrs HMandela is a pguilty person and not

the/e..
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the innocent person that you maintained she wasn, == Yes.

And that you started Lelieving the allegations that they
were making against llrs Mandela, «- That is true,

That is true? -- Yes.

S50 did your view of IMrg Mandcla change whilst you were
in detention? ~- It did not quite change, but the spotlight
was on h er and there was pressure to say most of the little
things about her,

Why did you think you were making that statement? --
They wanted me to say things against her, (1C)

CHAIRNAN: They woanted you to? —-- They wanted me to say

things against her.

MR BIZ05: And eventually to deo what with it? What would

they do with the statement? —- Vell, they would prosecute her,

And what role would you play in that? -~ They would
obviously make me a witness.

Were you told that you would be nmade a witness? —- Yes, I
was told.

Well, is it possible that you took the way of people that
in your position take out and you apgreced with some things (20)
that your interrogators believed to be true, without you
yourself knowing that it was true? -- Yes,

Did this man that has beecome so well known, Tsietsi
Mashinini, was he really a well known person before /ugust? —-
Before Aupust?

Before fugust, 19%G. Yas he known to the public at large?
—— No, he was not known.

You know, I am going to ask you about the night of the
15th/16th, Vas there o student meeting at Mrs Mandela's house
or not? —- There never was, (30)

There never wng? —- Yesg,

511[‘?’{"_ & oa



- 6B G - 1:0KOEIIA,

She maintained that right through., Did your infterrogators
believe that there was a mecting, o2 students meeting at MNrs
Mandela's house on the night of the 15th? -- Yes, this is what
they told me.

What did they tell you? —- They told me that there was a
meeting at the place and I was seen in her company by Dr
Matlhare. Dr Matlhare is the one who said that he saw me.

Oh, did they come and tell you what Dr Matlhare had said?
-- Yes,

What did they tell you Dr lMatlhare had said? —-- Vell, (10)
they just told me that he claimed that he saw me there with
the students at night.

And what did you say originally? -- Well, I said I do not
know of any such meeting.

And? —= 211 I rementer of the 1l5th is that I passed with
Matimba.

Yes, on the way back from the choir practice. -- From

the choir practice.

Yes, and what time was that nmore or less? —— It was more
or less in the evening at about G o'clock. (20)
Lt about & o'clock? -- Yes.

You and Matimba. And was it suggested to you when this
meeting might have been? -- Yes, they said we stayed there for
quite a long time until the early hours of the morning.

They told you that you stayed there until the early hours
of the morning? -- Yes.

Did they tell you where they got that information from?

-- Yes,
From whom? —-- Dr Matlhare.
And did you deny it? -- T denied it, but I agreed later (20

on under pressure.
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You agreed later on under pressure, -- Yes.
What pressure? —-- %Well, I was assaulted.
You were assaulted.

CHATIRMAIl: You now must be very, very careful because I am

going to call evidence and I am going to put to you the state-
ments that you have made in this court when I asked you whether
you were prepared to give evidence. -- Yes,

Do you realise that? -- Yes, I do.

Do you realise that you have made - you are now making
another statement on ocath, -- Yes, (10)

Which does not agree with your statement which you made
before this Commission. -- Yes, I do.

You realise that? -- Yes.

Why were you afraid when you gave evidence here to tell
something which is different from the statement that you had
made? —-- %Well, T was told that there are no obligations, no
strings attached, nobody is being accused, I should just read
through the statement.

What has changed now? Why do you now say that what you
said herc last time is a lot of lies? -~ (llo reply) (20)

Have you got an explanation for that? —- lio, I haven't got
an explanation for that.

You said te Counsel a little while ago - there is nobody
accused here, I know that - you said to Counsel a little while
ago that you were afraid ot getting into trouble because you
were in enough trouble already. &Iow what has changed that Yyou
are now not afraid of getting into trouble by saying that the
previous statement you made was wrong? -- My conscience does
not allow me now,

Your conscience? -- Yes, (30)

Where was your consclience when you made the statement in

court/...
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court a little while ago, a few days ago? —-- Not only the
conscience, but then T was told at that time that there was
not going to be any cross-examination.

What difference does that make? -- There is a difference
because now I am being cross-eXamined,

But if you speak the truth, you speak the truth and you
do not come here and you say this never happened, I have said
it already, there was no c¢cross-exanination; now I say it never
happened. You are a learned man. Zren't you talking a lot of
nonsense now? —-- (lio reply) (10)

I am here to find out facts about the riots. You are
there to tell me the truth. -- Tes.

And you took an oath that you would do it. -~ Yes,

tnd you did not, you lied last time or are you lying now?
== I am not lying now,

S0 you lied last time? -- Yes, T did lie last time,

Why? -- Because I was told, T was assured that I should
Jjust say everything that is in the statement there and that
there are no obligations and there was not going to be any
cross—examination. (20)

You know for a learned man, I do nobt understand this
sort of thing. —- If I agreed now then I would be confirming
the lies that were said. That is the difference.

Why did you tell them in the first place when you came
here? You were then confirming the lies that you told to the
police you say. =- Yell, that is what it is.

What wasn't in it? -- I say that is what it is now,
because if I agree then .. (intervenes)

Right now I am going to ask you about the one matter that
we spoke about - I could nast understand your answer (30)
a little while ago. Tell me, at the meeting in March with

Mrs/ e
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Mrs Mandela, did she refer to the 1anguége question or didm't
she? -- She did.

She d4id? -~ Ja.

So that is not a lie? —- Yes.

Now, must I go through the whole lot to find out which are
lies and which are not lies? —- (No reply)

MR BIZ05: There are other matters which lMrs llandela disputes,

but they are of lesser significance. This night meeting that
she has always denied, was a2 matter of the utmost importance.

I have decided that I should not ask the witness any (10)
further questions, except to make it clear that my failure to
cross-examine him does not constitute ﬁny admission on the

part of Mrs Mandela,

CHATIRMAN: No, that I accept fully.

MR BIZ0S: As Your Lordship pleases, I do not think I will

ask the witness any further questions.

CHAIRMAN: Do you wish to put any questions? Naturally if any-

thing comes out now and you wish to ask questions about it,
you are free to do so.

MR VAR GRAANl: Did we have a consultation, Dr Yutar and (20)

myself, with you on the 4th February, 1976? -- Yes, there was
"a consultation.

Can you remember éhat Dr Yutar told you that the consul-
tation will be confidential? -- That it would be confidential?
Yes, that cunsultatinﬁ. ~= Confidential where we were

having it at John Vorster Square?

Yes. —-- Yes.

Can you remember that Dr Yutar asked you if you were
treated well? -- I cannot remember. 1 remember hinm saying an
I well and I said yes, I was well. (30)

W¥hat was that? -- T remember him saying was T well and I

=i
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said yes, I was well.

Can you remember that Dr Yutar asked you if you were
treated well by the South African Folice in the cells? —-- In
the cells, yes.

And can yﬁu remember what you answered him? -- Yes.

What did you answer him? -- I said yes, I was well in
the cells,

Well treated? -- Ja.

Can you remember that Dr Yutar asked you if you had
adequate food? -- Yes, I remember that. . (10,

£nd what was your answer? -- I said yes, I had adequate -
food more or less,

Now, why had you been implying here in your evidence now
that you have not been treated well by the police? -- bWell,

I am taking this particular referencé to the making of the
statement, His question was not on the statement itself, he
did not say .. (intervenez};f

That was a general queétiun in regﬁrﬁ to your treatment by
the-pﬂlice. -= llo, I did not take iﬁ that way. I mean, he was
speaking generally about health, (20)

No, he did not mention the word 'health'. -- He did. He
even referred to the fact that he had some Trouble and what
not, physical trouble and he was buying himself some grapefruit
or something in order that his system should aﬁerate well,

 But if you were not trented well by the police, I presune
you would not be in a good condition. Why didn't you mention
it to Dr Yutar? -- %ell, I did not mention that because he did
not ask me about the statement itself, he just asked me about
my general disposition and T said T was well because I was well.,

I put it to you that you answered Dr Yutar in the (30)
affirmative when he asked you the question if you were treated

well/. ..
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well, —— He said am I beinpg kept well and I said yes and he

said even in the cells are you having enough food, I said yes,

T was having enough food and I was in a sound physical

disposition, I said yes. He did not ask me about the statement.
¥hy didn't you tell him then about the statement? -- Well,

I reported the matter to the magistrate who visits us.

Can you repeat that again please? -~ I reported the
matter to the magistrate who visits us.

Who is he? —= Vell, I do not know him because they come in
in turns, they take rounds. (10)

Why didn't you put th at matter to us? -- Well, it was
not necessary becaﬁse T was not asked about it, I felt that it
was .. (intervenes)

Of course you were askeﬂ about your condition in the cells.
-= But I did not find it necessary to tell Mr Yutar about the
statement because I reported that to the magistrate and it is
in record, it is on record.

Vhat question did the magistrate asﬁ you? --— The magistrate
UEﬁally comes and asks: do you have any complaint and do you
have any request, have you been assaulted by the police (20)
during your stay here.

Is that all that the magistrate asks you? -- That is all
that he asks.

Are you sure? —-- Yes, that is what he asks.

So he did not refer to the statement at all? -- Pardon?

So he did not refer to the statement at all? -- Who?

The magistrate. -- The magistrate asked me 1l I was
assaulted.

Yes, but he did not refer to the statement. -- He did not
refer to the stﬂtEmenf, he asked me if I was being assaulted(30)

by the police during interrogation. And I said yes, I was.
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And I described how I was assaulted, and he wrote it down.
He has got it on his record.

That you have added just now. -- But it is the truth.

" Wasn't that a general question too? -- The magistrate's
question was a specific one. Ile asked me three questions,
each time he comes. Even now he still asks: do you have any
complaints, requests to make and have you been assaulted
during the interrogation - three questions. This is the set
of questions that he asks when he ¢nmeé to our cells., And I
answered in the affirmative in the third question and 1 (10)
Eﬁen described how I was assaulted and he put it down on record.
What is less specific in the question that Dr Yutar asked you
about your treatment-in the cells? —- Dr Yutar was asking me
about my health, whether I was in good health.

He did not use th € word 'health'. -~ /%nd he referred to
the food. le was referring to the food, whether I was getting
adequate food, I said yes, the food is not so bad here at
John Vorster Square and I was in a sound physical disposition.

Can you remember that Dr Yutar told you that we are
alone, mysel!, yourself and Dr Yutar and that you could (20)
talk freely? —- Yes. |

ow, why didn't you mention your treatment by the police
during your interrogation? -- I did not think it was necessary
because I had already told the magistrate and it was on record.

Can you remember the énnsultatiﬂn that I had with you on
the 7th February in my office? —-- Yes.

Can you remember that we discussed the statement that
you have read to the Commission? -- Yes.

Why didn't you tell me at that stage when we were alone
too, that you made it under force? -- The answerlthat I (30)
gave applies to you as well,

And/. ..
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And what is that? -- That I did not deem it necessary
to say that because I had already reported the matter to the
magistrate and besides, you said I should just read the state-
ment as it was and there are no obligations. You said there
were no obligations, that is what you said tﬁ me. ‘

Well, why didn't y&u repeat to me what you have told the
magistrate? -- How relevant would that be to you?

1 am asking the questions, -- I did not see the relevance
ﬁecause you said you gave me the statement and said I must
just read through it. (10)

Why was it not relevant? We were discussing the statement
that you have made to the police. —- Tes.

So of course their treatment of yourself during that
formulation of the statement is relevant, -~ But that was not
a specific question and as I say that he was more speaking in
terms of the present and he said his health was not so right
because he was having some stomach ache and took resort to
the fruit that he ate.

' Can you remember that during the consultation that we
had on the 7th iFebruary, I asked you il I should apply for (20)
an order not to publish your name in the press? -- Ies.,

What was your answer? -- I had already made that request
previously to you. I said that because I am in detention and
coming here is going to involve this statement as it was and
I am in custody, then I rnqﬁested my name should not be
published, because I would not be able to be accountable for
it whilst in detention.

But the police were present, weren't they? -~ Present

where?
Here in court. —- llo, I am talking about .. (intervenes)(30
They accompanied you here. —- When I made the request, I
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made the request to you, I said because my evidence here to
the Commission covering the whole situation was going to be
confined with the statement that I made, then I requested my
name should not be published because I am in custody and I
would not be responsible, T would not be accnuntabl? to what
is going to appear whilst in detention,

You never said that to me, -- I said so. Then I asked
you then, you said you were going to apply to the Chairman
of the Commission. _

Was it not that you were afraid of intimidation once (10)
you were released? -- I said ostensibly specifically that
because I am in custody I would not be able to account for
those things.

Was it not because jou were afraid that you will be
intimidated once you are released? -- Intimidated where?

Once you are released by the police. -- They did not talk
about any release.

No, we did not talk about it, but I am asking you about
the reason for this application. -- The reason was because I
did not want that my name should be published outside and (20)
associated with certain ideas, that I wnuiﬁ anot be accountable
for because I would be in detention when the publicity goes out,

I want to make a supgestion that you have changed your
evidence because your identity is no longer disclosed, -- That
is not so. You said there were not going to be any obligations
whatsoever.

Will you comment on my statement? -- Yes, you said there
were going to be no obligations whatsoever and there is not
going to be any interropation.

T am not referrineg to the word 'oblipgation'. Your (20)

statement is th at - or my supgrestion is that you have changed

your/...
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your evidence today because your identity is disclosed. -- lo,
not because my identity is disclosed, but because if I say
what I say it is going to confirm - because cross-examination
is going to confirm what I said previously. Because last time
you said there was not going to be any cross-examination and
there are no obligations. llow there is cross-examination and
there will be obligations.

Is there no obligation at all when you give evidence-in-
chief under oath, to tell the truth? -- There is that obliga-
tion. . (10)

Did you abide with that obligation? -- Well, I admit it
was a weakness on my part there, that I admit.

Was it a falsity? -- It was a weakness on my part.

Was it a falsity? —- Falsity?

Yes., —- 1 say weakness on my part.

No, your evidence during the 7th February and the 8th
February. -- Quite so, because it was made under duress, as I
explained. |

Was your evidence here in court under duress? -- Not here
vnder duress but I was still in custody and I am still. (20)

Can you remember that I asked you questions during the
evidence? -- Yes, I do remember.

Why didn't yﬂu tell me when not reading the statement,
that there was not a pathering at Mrs Mandela's house on the
15th? == But you told me thﬁt there was not going to be an
obligation, that is what you said.

Why didn't you tell me, when I asked you if there was a
gathering on the 15th? —- I have answered that question, I
said when we started during consultation, you said there was
not going to be any obligation and I was just going to (30)
read that statement as it was and that is what I did.

aniit



- 6677 - MCKOETA.

On page 4 771 of Volume 10C, during your evidence-in-chief,
I put the question to you:

"Weren't you present the night before the

riots started? —- Yes, I was preseﬁt."

Do you agree that that question and that answer is ynt a part
of your statement? -- It is part of the statement.

In what way? —- Because it is the statement that I wrote.

No, but I put that question to jﬁu and that statement is
not contained in your statement. -- It is contained in the
statement. You are referring to mﬁ statement when you (10)
ask that question and you referred to that specific paragraph.

And when Counsel was referring to your presence at [irs
Mandela's house, was that not in relation to the statement? --
It was in relation to the statement.

So why did you give him a different answer than you gave
me on the 7th Febrﬁary? -~ PBecause there is cross-examination
now which will be confirmation of what I said, whereas at that
time you said there was not going to be any obligation.

What is the difference between two questiﬁns when the one
is put during evidence-in-chief and the other one during (20)
cross-exanmination and they are formulated in the same manner?
—=~ There is an oblipgation.,

What obligation? -- The difference that if I admit that
now, that is going to be a confirmation of what I said earlier
on and I have already said to you that it was a wgakness on my
part, I admit it, I said so already. |

Were you present on that night of the 15th? -~ I was
present.

Where? -- At pMrs liandela's place, en route to the church
choir practice, with Mandla. . (30)

At what time did you arrive at lMrs Mandela's house? —-
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At about & o'clock, in the evening.

In the company of whom? —- lMatimba, landla Matimba.

Was Mashinini there? -- He was not there.

You have said during cross-examination that the views
contained in this statement are based on allegations made by
the police. -- What did I say? '

You have said during your cross-exemination that the views
contained in this statement, are based on allegations made by

the police, -- Yes,

MR BIZ0S: 1In fairness to the witness - I will keep out (10)
of it.
CEATRIAN: No, no.

MR BEIZ0S: T said same,

MR VAN GRAALi: M'Lord, may I ask permission to hand a copy of

the record to Mr tokoena to indicate to me which .. (intervenes)

CHAIRMANI: Well, I am going to put certain statements to him

and if there are any further statements you can put themn.

MR VAN GRAAN: 'Were you present at lMrs Mandela's house on the

Ard June? —--= %rd June?
Yes. -- Yes, I was present. (20)
Vith who else? —= I was with Zweli, Motapanyane, Khutumela,
Mashinini and I cannot remcober theluther students.

CHATRMAN: VWhose house was that? —-- Mrs Mandela's place,

MR VAl GRAAN: 'wns she there? -- Yes, she was there.

Did you suggest to lirs Mandela that she has to deliver a
speech at a certain conference? -- Yes, I suggested it, but not
on the 3rd.

then then? -- It wns earlier on, it was in February,
when SASM was going to have a conference and the executive of
SASM met and discussed the programme, they drew it and (30)
suggésted the speakers were billed and then Mrs lMandela was
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one of the people who were going to speak, I was also going to
speak at the conference. 5o we went with Zweli to her place
to go and inform her about the invitation and she said that
we should wait because she had made an application to go and
visit Mr Mandela at the island and if that application comes,
then she will not be able to come to the conference and
deliver a speech and indeed she did not come to the conference.

Are you the ovner of a car? -- Pardon?

Are you the owner of a vehicle, a motor car? -- lo, I do
not own a vehicle, it is the company's car. (10)

Did Mashinini ever approach you to use that wmotor car? --
Use that motor car?

Yes, —— That he should use that motor car?

Yes., —- Yes, he did approach me to use the motor car.

L

Did he approach you? -- dJda.

When? -- It was on the 15th,

And what did he ask you? -~ le asked me to use - if T could
lend him my car and T said that I was busy with it.

For what purpose d4id he need it? —-- V¥ell, he said he
wanted to contact some reporters who were going to cover (20)
the demonstration the following day.
| Did the police tell you to put that in your statement? --
No.

Do you know if Mrs landela owns a motor car? -- Yes, I do.

Does she? —- Yes. |

And do you know if Hashinini and his friends borrowed her
motor car for the same purpose that Lhey needed yours? -- llo,

I do not know.

Don't you know? —- lio.

Did you at any stage sce that lashinini returned to (30)
Mrs Mandela's house during the evening of the 15th with her

motor/
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motor car? -- llo.

Can you remember what happened on the 19th June? -- TYes,
I can recall.

What happened there and were you involved in the events of
the 19th June? —— Yes, there was a meeting at Dr HMatlhare's
place of the Soweto Parents' Associatlion.

Yes and what took place there? —-- The purpose of the
meeting was to make final arrangements for the public meeting
which was called for the 20th, which was subsequently banned.

Was that information given to you by the pplice? -= No.(10)

At how many stages did you visit Dean Tutu's place? -- 1
cannot recall many other occasions, but we went to - that is
the SPA Committee met at his place on Sunday the 20th late in
the afternoon,

And what took place there? —-- There we were discussing
what should be done now that the public meeting was banned and
the suggestion was brought forward that we should call an
emergency meeting the following day of ihe heads or the
executive members of the various Black organisations to come
together and swell the ranks of the EPA and help us (20)
prepare for the mass funeral and contain the situation of the
riots.

Was Mrs Mandela present? -- Yes, she was present.

Can you remcmber any remark that she made there? -- The
remark that she ﬁade there; she said that it was necessary
that we should have a mass funeral,

Did she at any dage during that meeting refer to the

cause of the riots? —-- The couse of the riots?
Yes. —-- I remember thnt she criticised police brutality
and the manner in which they handled the riots. (30)

Did she at anv store say that *frikaans was not the only
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wanted you to include the episode of the 15th in your statement?
——- When I was - after the other statements were discarded and
I was seeing the 5th one, the edition.

Can you remember the name of the officer who implied
during pressure on you? -- That was Captain Abrie and the other
gentleman that he was with.

Can you give us a more complete explanation of how Captain
Abrie .. (intervenes)

CHATRMAL : I do not think this witness can give us anything

like that, because apparently he was questioned quite (10)
some time, weren't you? -- Yes, I was,

MR VAN GRAAN: But he said nobody asked him the question on

that episode and I want to get the information in what way

he was made to understand that he should not include that
episode or that he shouvld include that episode of the 15th, ==
I was called specifically about the night of the 15th which I
had already denied. I said that I only passed there in the
evening en route to the church choir practice and that is all,
but then I was told that I was seen there by Dr Matlhare

until very early in the morning and I was there for a (20)
very long stretch of time with the students and wik were we
discussing there.

CHAIRNAN: 1llow look, I know that you say that everything you

said in your evidence or in your statement which I have not
seen about lMrs Mandela is untrue, everything which may
jneriminate her. —— Not everything, I said some, I said some
of the things.

All right, some of them which incriminate her. 1 am not
interested in that part of your evidence now at this stage,
but T want to see what else there is in your evidence (30)
that may be of any value wh atever to this Commission, because
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you have wasted a great deal of time of the Commission. Now,
is it correct th at you are or were the treasurer of the
regional branch of SAS0? -- That is correct.

Is it correct that you helped the national organisers of
SAS0 in various ways in organisation? -- Tes.

fnd there is only one name I am going to mention to you.

I want you to be very careful when I mention his name and

when you say yes, because this is a person who is not in this
country and will therefore not be in the same position of
coming to deny what you say about him, The person whose (10)
name I will mention is Mashinini. Is it correct that SASII

and its organising seccretaries worked with HMashinini and others
tﬁ organise and invite students in Soweto schools to come to

a meeting which was to be held on the 13th June? -- Yes.

Was this the first time th at you became involved with
Mashinini? --= It was not the {irst time., I had made contact
with him on the %rd June when the Soweto Parents' fssociation
was going to have its inaugural meeting on the 6th June and
we were just distributing paophlets, we just gave them -
these other students pamphlets which were advertising that (20)
particular meeting.

You knew that he was - was he the regional chairman of
SASM? —-- He was not at that time.

He was not at th:at time. -~ Ja, Ille was only elected on
the 13th June,

It was on the 1%th - on your information, it was on the
135th June that it was decided to hold a demonstration on the
16th? -- That is so.

And there was an nction conmittee and I am going to read
to you this statement and then you tell me whether it is (30)
correct:
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"It was at this meeting (that is the
meeting of the &th June) that the
action committee was formed.,”

- Hn,rthe 15th June.
Listen to my question., The 6th June.
"It was at this meeting that the action
committee was formed which planned the
demonstration on the 1&th June."

-— No, it was the 137th,
llot the 6th? —- lio, T think I said the 15th there.
"Psietsi Mashinini was elected chairman
of the SASIH Regional Branch as well as
chairman of the action committee.”

-— Quite so.
"The abovementioned students (never mind
vho they were) with the exception of
Zweli also became members of the |
actiaﬁ committee, together with other
members from other schools.”

-- Yes,
"The fuﬁétinn'af the action committee
was to plan and organise the demonsira-
tion."

-- Yes,
"The object of the demonstration was
the following: the intention was to
bring pressure on the authorities of
the Bantu Education to demonstrate against
Afrikaans so thal the authorities should
hear the students' grievances regarding
the enforcement of /frikaans and also

to/..

(10)

- (20)

(30)
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to inform other schools so that there

could be a bigger iﬁpact when more

schools were involved in th.e demonstra-

tion." .

-- Yes,

"I provided SASM with several facilities

such as making available my af#ice in

White City to them to hold meetings,

availing my motor car as well as the

Rl 700 that BCP was keeping in trust (10)

for SAS0."
-=- Quite so.

SASM you say:

"It operates on a political basis,

the same as SASO. To bring high school

students together and to conscientise

them politically or paliticaluwise.ﬁ
Is that correct? -- Yes.

Now you addressed a conference, is that correct, some time
between the £8th and the 30th May in Roodepoort. -- Quite so.(20)

You talked about the philosophy of Black Consciousness.

-- Yes,

And you summed up by saying that this was not a question
of being anti-White. —- Yes.

Tt was that the Black people must close their ranks anad
build solidarity among themselves., Black Consciousness is not
anti-Whitism, but after realising Black solidarity the Black
people will bargain collectively with the White rascist regime
to bring about change. The ultimate goal is Black majority
rule, Is that correct? -- Yes. (30)

Is this correct: On the 15th I was at my office when a

certain/...
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certain person came and informed me that there was going to
be a demonstration the fﬁllawing day and that this demo was
decided upon on Sunday, 13th June at the Diocesan Hall as
protest against enforcement of Afrikaans in schools. This
person said that I should lend the action committee my car
because they wanted to touch reporters who were going to
publicise the demo. Is that correct? -- Yes.

Now, I am not interested in where the meeting was held,
it does not interest me, but did you see Mashinini and others
of the action committee that afternoon? —-- At my office? (10)

On the 15th, —- At my office,

Was that at your nffiﬁe? -- Yes,

You raised with them the question of what would happen if
the police intervened. -- No.,

Is tha correct? -- No, no.

Is that wrong? -- That is wrong. I only met them earlier
on. That statement falls into the...

Oh, I see. So there was no discussinn by you with themn,
Now you will remember that I asked you a number of questions
about that very thing as to what would happen to the (20)
procession., -- Yes.

You do not seem to have given any indication that you
were now Jjust making up all these facts. You will remember I
asked you what your own idea was, whether there could be
trouble, But you say this fuu all made up. -- (No reply)

Do you remember that you gave a complete programme or
fairly complete programme of where the students on the morning
of the l6th would meet and where they would go to and how the
procession would march down the.streets. -- Yes.

Is that correct? -- Yes, that is correct. ~ (30)

"Tsietsi Mashinini went on to state that

the /...
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the march would start in Naledi for

all those schools in that area and

that llaledi High School would lead

them from that point of departure,.

That column of the march would then

come down to Morris Isaacson High

School collecting all sfudents on

the way .."
and then you speak about the schools in the Meadowlands area
which would come and join the:- others at Morris Isaacson - (10)
at Orlando West High School and they would then proceed as a
main column to Orlando Stadium which was going to be their
destination. Is th at correct? -- Yes.

Do you remember whether on the 6th June the students had
to collect at Dr Matlhare's place and how they were chased
away? =- It was én the 3rd.

Yes, I will not go any further into that.

MR VAN GRAAN: No further questions.

MR BIZOS: No further questions,

NO FURTHER GUESTIONS. (20)




